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Szijjártó Péter: Szerbia kulcsország a régióban 
2024. április 13. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, origo.hu, Magyarszo.rs, 

Vajma.info 

Magyarország mindent megtesz Szerbia európai uniós integrációs folyamatának felgyorsítása 

érdekében - közölte Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter szombaton a Facebook-

oldalán, miután telefonon egyeztetett Ivica Dacic szerb külügyminiszterrel, ügyvivő 

miniszterelnökkel. A magyar külügyminiszter ismertetése szerint mindketten a Nyugat-Balkán 

békéjében és stabilitásában érdekeltek, ebben a tekintetben Magyarország Szerbiát tekinti 

kulcsországnak a régióban. "Ezért is teszünk meg mindent Szerbia európai uniós integrációs 

folyamatának felgyorsítása érdekében". Magyarország érdekelt a Belgrád-Pristina párbeszéd 

sikerében, ugyanakkor úgy látja, Koszovó folyamatos szándéka a nemzetközi szervezetekbe 

való felvételre nem segíti ezt a folyamatot - írta Szijjártó Péter. 

 

Potápi Árpád János szerint a magyar jellem legértékesebb kincse a nemzeti 

összetartozás 
2024. április 12. – MTI, hirado.hu, Ma7.sk, Felvidék.ma, Körkép.sk 

A kitelepített magyarok tiszteletére megemlékezést tartottak Somorján, a Kitelepített 

Magyarok Emlékművénél. A megemlékezésen Potápi Árpád János, nemzetpolitikáért felelős 

államtitkár is meghajolt a kitelepített és elhurcolt magyarok emléke előtt. A somorjaiak 

emlékezése fontos, hiszen a városból legalább 330 lakost hurcoltak el a lakosságcsere-

egyezmény és a Beneši-dekrétumok alapján. Ezek az emberek ennek ellenére példát mutattak 

emberségből, hazaszeretetből és bizonyították, hogy a legrosszabb helyzetekből is 

megerősödve jöttek ki.” Az összetartozás érzése és tudata szellemi gazdaságot jelent. A magyar 

jellem legértékesebb kincse a nemzeti összetartozás lett” – hangsúlyozta. 

 

Potápi Árpád János: A hétvégi magyar iskolák szerepe kiemelt a magyar 

közösségek megmaradásában 
2024. április 13. – MTI, hirado.hu, Felvidék.ma, Körkép.sk 

A diaszpórában, világszerte működő hétvégi magyar iskolák kiemelt szerepet játszanak a 

magyar közösségek megmaradásában, a magyar kultúra és nyelv megőrzésében – jelentette ki 

a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára szombaton Budapesten. A magyar 

kormány számára azok a magyar gyerekek is fontosak, akik a Kárpát-medencén kívül élnek – 

közölte Potápi Árpád János, a hétvégi magyar iskolák hetedik találkozóján. Mint elmondta: 

mintegy 2,5 millió magyar identitású ember él a Kárpát-medencén kívül a diaszpórában, 
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köztük olyan 3. és 4. generációs magyarok is, akik a magyar nyelvvel már nem, de kulturálisan, 

nemzeti érzéseiket ápolva kötődnek az anyaországhoz. 

 

Szili Katalin: nekünk a béke és nemzettársaink biztonsága az elsődleges 
2024. április 12. – MTI, Demokrata, Felvidék.ma, ma7.sk, Körkép.sk, Karpat.in.ua, 

Kárpátalja.ma 

Nincs az a háború, amely felmentést adhat a nemzeti kisebbségek jogainak betartását illetően, 

"nekünk a béke és nemzettársaink biztonsága az elsődleges"- jelentette ki Szili Katalin 

miniszterelnöki főtanácsadó Beregszászon, a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség 

(KMKSZ) 34. közgyűlésén elhangzott köszöntő beszédében. Az idén 35 éves KMKSZ 1989. 

február 26-án alakult meg Ungváron és azóta, - az orosz-ukrán háború kitörése miatti egyetlen 

kivételtől eltekintve - az alapszabályának megfelelően minden nehézség ellenére rendszeresen 

megtartotta közgyűléseit - emlékeztette a résztvevőket Brenzovics László, a szervezet elnöke, 

aki online kapcsolódott be a közgyűlés munkájába. Brenzovics 2020 végén elhagyta Ukrajnát, 

azt követően, hogy az ukrán titkosszolgálat kommandósok bevetésével házkutatását tartott 

ungvári otthonában és több, az Egán Ede Gazdaságfejlesztési Központhoz köthető 

intézményben. 

 

Szili Katalin: a békét józan ésszel alakítják, nem háborús erőforrásokkal 
2024. április 12. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Felvidék.ma 

Tehetünk azért, hogy most ne a történelem formálja a sorsunkat, hanem mi formáljuk a 

történelmet, mert a békét józan ésszel alakítják, nem háborús erőforrásokkal - mondta Szili 

Katalin miniszterelnöki megbízott, korábbi házelnök a Felvidékről kitelepített magyarok 

emléknapján pénteken, Budapesten. Szili Katalin az eseményen, melyet a Rákóczi Szövetség 

szervezett, felidézte, hogy 1947-ben ezen a napon indult el az első vonat Csehszlovákiából a 

kitelepítettekkel Magyarországra. Hozzátette: az Országgyűlés határozata értelmében 2012 óta 

április 12. a Felvidékről kitelepített magyarok emléknapja, amelyen arról a több mint 100 ezer 

magyarról emlékezünk meg, akik a Benes-dekrétumok következtében állampolgárságuktól, 

közösségüktől, vagyonuktól megfosztva, szülőföldjük elhagyására kényszerültek. A politikus 

rámutatott, hogy az akkori törvényeket a szlovák állam megőrizte a jogrendjében, ide értve a 

Benes-dekrétumokat is. Sőt - tette hozzá -, még azt is elérték, hogy az Európai Unió a lisszaboni 

szerződésben hatályban tartotta ezeket a szabályokat. Ezért ma is zajlanak kisajátítások - 

állapította meg. 

 

Jankovics Róbert: A magyar közösség megszerzett jogainak megtartása a cél 

Horvátországban 
2024. április 14. – MTI, Ma7.sk 

Horvátországban parlamenti választásokat tartanak szerdán, a horvátországi magyaroknak 

pedig alapvető politikai céljuk a megszerzett jogok megtartása - mondta az MTI-nek 

nyilatkozva Jankovics Róbert, a Horvátországi Magyarok Demokratikus Közösségének 

(HMDK) elnöke, aki harmadszor indul a kisebbségi parlamenti képviselői helyért. Kiemelte: 
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olyan időkben élünk, amikor az őshonos nemzeti kisebbségek jogai "enyhén szólva sem 

jelentenek prioritást", de az elmúlt négy évben erőteljes politizálással ezt sikerült ellensúlyozni, 

és ennek folytatására törekszik az új horvát kormánnyal is. 

 

Tudatos sikerépítés 
2024. április 13. – Magyarszo.rs, Vajma.info,  

Együttműködve a Vajdasági Magyar Vállalkozók Egyesületével a Prosperitati Alapítvány és a 

Nemzetpolitikai Államtitkárság negyedik alkalommal indítja el a Vajdasági Mentorprogramot. 

A program népszerűsítésének és a közös célok meghatározásának céljával pénteken Szabadkán 

az Artist Hotelben toborzó eseményt tartottak. Itt az érdeklődők személyesen tájékozódhattak 

a mentorprogrammal kapcsolatos részletekről, továbbá találkozhattak és elbeszélgethettek a 

korábbi évadok résztvevőivel, valamint workshopon vehettek részt. A tervek szerint Újvidéken 

is megszervezik a toborzó napot, április 17-én, szerdán, a Queen Hotelben. A mentorprogram 

negyedik évadában való részvételre április 30-áig lehet jelentkezni, az előzetes bejelentések 

értelmében a program nyitórendezvényét május 14-én tartják meg. A pénteki eseményen 

korábbi mentorok és mentoráltak, valamint a hamarosan induló negyedik évad iránt 

érdeklődők mellett részt vett Hajnal Virág, a Nemzetpolitikai Államtitkárság Nemzetpolitikai 

Stratégiai Tervező Főosztályának vezetője, prof. dr. Nagy Imre, a Prosperitati Alapítvány 

igazgatóbizottságának elnöke, Tóth Tamás, a Vajdasági Magyar Vállalkozók Egyesületének 

(VMV) elnöke és Juhász Bálint, a Prosperitati Alapítvány ügyvezetője. 

 

Szili Katalin: a sport hozzájárul a fejlődés és béke megvalósításához 
2024. április 13. – MTI, hirado.hu, Demokrata, HírTV 

A sport hozzájárul a társadalmi kohézióhoz, az egészséges életmódhoz, a konfliktusok békés 

rendezéséhez, előmozdítja a toleranciát, a tiszteletet, a nők és a fiatalok, valamint az egyének 

és közösségek társadalmi szerepének megerősítést - jelentette ki pénteken Szili Katalin. A 

miniszerelnöki főtanácsadó a Kárpát-medencei Tehetségkutató Alapítvány és a Kosárlabda 

Specifikus Módszertani Központ által szervezett a Sporttudomány és innováció - Produktivitás 

és ami mögötte van című konferencián tanácskozáson a sport és fenntarthatóság kapcsolatáról 

beszélt. Mint mondta, a fenntartható fejlődés azt az új szemléletmódot jelenti, amelyben a 

gazdasági, társadalmi, szociális és ökológiai kérdéseket együtt kezelik, és a rendszerszintű 

problémákra rendszerszerű válaszokat adnak. A fenntarthatóság kérdéskörbe a kultúra és a 

sport is beletartozik - emelte ki. Hozzátette, hogy éppen ezért a fenntartható fejlődési célok 

között is szerepel az egészség és a jóllét, amelyhez a sport is hozzájárul. 
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Felmérés: Nem terem babér a PSD-nek és a PNL-nek, Geoană és Simion juthat az 

elnökválasztás második fordulójába 

2024. április 12. – Krónika, maszol.ro 

Labdába sem rúghatnának a bukaresti kormánykoalíciót alkotó pártok, a Szociáldemokrata 

Párt (PSD) és a Nemzeti Liberális Párt (PNL) elnökei, ha elindulnának az idei 

államfőválasztáson – derül ki egy friss felmérésből. Az AtlasIntel által a Digi 24 hírcsatorna 

megrendelésére készített felmérés megerősíti az eddigi trendet, miszerint Mircea Geoană, a 

NATO román főtitkár-helyettese végezne az első helyen, de az is kiderül, hogy az ellenfele a 

második fordulóban a vizsgált lehetséges forgatókönyvek többségében George Simion, a 

Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) elnöke lehet. Azon forgatókönyv értelmében, amely 

szerint Marcel Ciolacu miniszterelnök, a PSD és Nicolae Ciucă, a szenátus és a PNL elnöke nem 

indul el, Geoană a voksok 33,6 százalékával végezne az első helyen, mögötte Simion 11,8 

százalékot kapna.  

 

Csoma Botondot indítja az RMDSZ a Kolozs megyei tanácselnöki székért folyó 

küzdelemben 
2024. április 12. – Krónika 

Csoma Botond RMDSZ-es parlamenti képviselő lesz a szövetség jelöltje a Kolozs megyei 

tanácselnöki tisztségért folyó küzdelemben a június 9-ei helyhatósági választásokon – döntött 

csütörtöki ülésén Kolozs Megyei Képviselők Tanácsa, amely egyúttal a helyi önkormányzati 

képviselői tisztségre pályázókat is rangsorolta. A megyei szervezet sajtóirodája által a 

Krónikához pénteken eljuttatott közlemény rámutat: a Kolozs Megyei Tanács vezetésével járó 

feladatra Csoma Botond vállalkozott, így ő lesz a szövetség jelöltje a két hónap múlva esedékes 

szavazáson. „Június 9-én olyan vezetőket kell választanunk, akik a mi érdekeinket tartják szem 

előtt. Nem engedhetjük, hogy nélkülünk döntsenek a minket érintő kérdésekben. Ha nem 

veszünk részt a választásokon a saját közösségünket büntetjük, mert olyan emberek 

kerülhetnek döntéshozói pozícióba, akik nemhogy Brüsszelben, de még a helyi 

önkormányzatokban sem fognak a magyarokért kiállni. Június 9-én szavazzunk az RMDSZ 

jelöltjeire, hogy legyen hangunk Európában, és erős képviseletünk Erdélyben. Együtt győzni 

fogunk!” – idézte a jelöltet a közlemény. 

 

Szankcióval sújtották a magyar társukat megalázó román válogatott tornászokat 
2024. április 12. – Krónika, maszol.ro 

Kizárták a korosztályos román tornaválogatottból azt a három sportolót, akik bántalmazták, 

nemzetisége miatt megalázták magyar nemzetiségű társukat. Az érintettek nem vehetnek részt 

a közelgő kontinenstornán sem. A döntést pénteken tette közzé honlapján a Román Torna 

Szövetség (FRG), amelynek ügyvezető bizottsága egy nappal korábbi ülésén tárgyalta a múlt 

héten nyilvánosságra került incidenst. Mint arról beszámoltunk, a botrányos és felháborító eset 
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a román ifjúsági tornászválogatott resicabányai edzőtáborában történt, amikor a 15 éves 

magyar nemzetiségű fiút társai bántalmazták, kínzása közben pedig „ungure”-nak („te 

magyar!”) szólították. A fiatal sportolók egy buli közben kikötözték K. Z.-t. egy fűtőtesthez, 

majd lenyírták a haját, levetkőztették, alkohol fogyasztására kényszerítették, ráhamuztak, majd 

szexuális aktust mímeltek vele.  

 

Az autonómia kérdését nem lehet a végtelenségig szőnyeg alá söpörni – Tízéves 

az Európa Tanács Kalmár-jelentése 
2024. április 12. – Krónika 

Tíz évvel ezelőtt, 2014 áprilisában fogadta el az Európa Tanács Parlamenti Közgyűlése Kalmár 

Ferenc A nemzeti kisebbségek helyzete és jogai Európában című jelentését. A brassói 

származású magyarországi politikus számára a székelyföldi autonómiaküzdelem adta az ihletet 

a kezdeményezéséhez. Kalmár Ferenccel a jelentés létrejöttének történetét, utóéletét, az 

önrendelkezés kivívásának esélyeit járták körül.  

 

Vérfrissítésen megy keresztül az RMDSZ kolozsvári tanácsosi frakciója  
2024. április 12. – Krónika, maszol.ro 

Oláh Emese jelenlegi alpolgármester lesz az RMDSZ polgármesterjelöltje a júniusi 

helyhatósági választáson, ugyanakkor a jelenlegi négy tanácsos közül három helyen változás 

lesz a szövetség jelöltjei között lebonyolított rangsorolás alapján. Második helyre került Azzola 

Katalin, ügyvéd, az RMDSZ kolozsvári szervezetének elnöke, a harmadikra dr. Bódizs György, 

a Kolozsvári Rehabilitációs Kórház ügyvezető igazgatója, míg a negyedikre Andacs Zsolt 

Levente, az Országos Magyar Diákszövetség (OMDSZ) leköszönő elnöke. Mivel az RMDSZ-nek 

jelenleg négy tagja van a kolozsvári képviselő-testületben, nagy eséllyel a júniusi 

megmérettetésen is ők szereznek mandátumot; Oláh Emesén kívül jelenleg az első négy jelölt 

egyike sem tanácsos.  

 

Újrázna Emil Boc polgármester Kolozsváron, Oláh Emese az RMDSZ 

polgármesterjelöltje 
2024. április 13. – MTI, hirado.hu, maszol.ro 

Újra megpályázza a polgármesteri széket Emil Boc Kolozsváron, a Romániai Magyar 

Demokrata Szövetség (RMDSZ) Oláh Emese jelenlegi alpolgármestert indítja a tisztségért a 

júniusi romániai helyhatósági választásokon. Az erdélyi város élén negyedik mandátumát töltő 

Emil Boc szombaton Facebook-oldalán, élő videó-bejelentkezésben erősítette meg, hogy újra 

megpályázza a polgármesteri tisztséget. Megköszönte követői támogatását, és azt mondta, 

hogy azokat is megérti, akiket a döntése nem lelkesít, mivel a demokráciában nem lehet 

mindenkit elégedetté tenni. Úgy értékelt, a lakossággal közösen sikerült Kolozsvárt a jelenlegi 

szintre emelni és a továbbiakban is minden tőle telhetőt megtesz azért, hogy a jó irányt 

fenntartsa. "Elsősorban azért indulok, hogy folytassuk azokat a jó dolgokat, melyeket együtt 
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https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/04/13/olah-emese-az-rmdsz-polgarmesterjeloltje-kolozsvaron
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teremtettünk Kolozsváron" - fogalmazott a polgármester. Közölte: az is célja, hogy az 

életminőség szempontjából a város továbbra is első helyen álljon. 

 

Négy romániai megye élhet az EU-s finanszírozású magyar-román határmenti 

program lehetőségeivel 
2024. április 12. – maszol.ro 

A kormány csütörtökön jóváhagyta az Interreg VI-A Románia-Magyarország 2021-2027 

program gyakorlatba ültetéséről szóló memorandumot. A kormány Agerpres által idézett 

közleménye szerint a memorandum kijelöli a program irányításában részt vevő intézményeket 

és azok feladatait, valamint rendelkezik az ellenőrzési rendszerről és a pénzügyi folyamatokról. 

A dokumentum szerint az Irányító Hatóság a román Fejlesztési, Közigazgatási és 

Közmunkálatokért felelős Minisztérium (MDLPA), a Nemzeti Hatóság a magyar Külgazdasági 

és Külügyminisztérium, a Közös Titkárság pedig a Nagyváradi Regionális Iroda a Határmenti 

Együttműködésért (BRECO) keretében működik. A Közös Titkárság tájékoztatja a potenciális 

kedvezményezetteket a program által kínált finanszírozási lehetőségekről, és támogatást nyújt 

a finanszírozott projektek végrehajtásához.- a Maszol.ro portálról 

 

Winkler Gyula: azt reméljük, hogy az EU visszatér az alapító értékeihez 
2024. április 12. – maszol.ro 

Amit mi, mint RMDSZ remélünk, hogy kereszténydemokrata-konzervatív támogatottsággal 

alakul meg az új többség, olyan fordulatot eredményezve, hogy az EU visszatér az alapító 

értékeihez, és az ideológiák helyett ismét az embereket helyezi az uniós közpolitikák 

középpontjába - nyilatkozta a Maszolnak Winkler Gyula, az RMDSZ európai parlamenti 

listavezetője. Mint mondta, elsősorban azt szeretnék, hogy legyen több pénz modernizációra, 

felzárkózásra, hiszen ezek meghatározzák szülőföldünk versenyképességét. 

 

 

Biró Rozália az RMDSZ váradi polgármesterjelöltje 
2024. április 12. – erdon.ro 

Előválasztó és rangsoroló küldöttgyűlést tartott péntek délután a városháza dísztermében az 

RMDSZ Nagyvárad városi szervezete, ahol eldőlt, hogy Biró Rozália lesz a polgármesterjelölt 

és Szabó József vezeti majd a tanácsosjelölti listát. Politikai tájékoztatójában Cseke Attila 

szenátor, az RMDSZ Bihar megyei szervezetének elnöke kifejtette, hogy 2024 sorsdöntő év 

Romániában, hiszen hat hónapon belül négy választásra is sor kerül, ami előzmény nélküli az 

ország 1989 utáni történelmében. Ezek pedig nem csupán a következő négy esztendőre, hanem 

legalább egy évtizedre (de inkább többre) meghatározhatják majd a magyarság életének 

alakulását. 
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https://maszol.ro/belfold/Negy-romaniai-megye-elhet-az-EU-s-finanszirozasu-magyar-roman-hatarmenti-program-lehetosegeivel
https://maszol.ro/belfold/Negy-romaniai-megye-elhet-az-EU-s-finanszirozasu-magyar-roman-hatarmenti-program-lehetosegeivel
https://maszol.ro/belfold/Winkler-Gyula-azt-remeljuk-hogy-az-EU-visszater-az-alapito-ertekeihez
https://www.erdon.ro/helyi-kozelet/2024/04/biro-rozalia-az-rmdsz-varadi-polgarmesterjeloltje
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Elfogadta a kormány Máréfalva címerét  
2024. április 12. – szekelyhon.ro 

Az önazonosságot, a múltat és a jelent testesíti meg Máréfalva címere, amelyen egyebek mellett 

székelykapu és nárcisz is látható. Az új jelképet a kormányhatározatban fogadták el, a döntésről 

pénteken értesítették a községet. A címeren látható székelykapu a hagyományőrzést 

szimbolizálja, a nárcisz a Cekend-tetőn lévő nárciszrétet, míg a nap és a hold (székely 

motívumok) egyebek mellett az Udvarhelyszékhez való tartozásukat jelképezik. A zöld szín a 

természetet jeleníti meg, míg a kék a székely zászló szimbóluma.  

 

Az RMDSZ és az EMSZ külön polgármester- és önkormányzati képviselőjelölteket 

indít Nagyváradon 
2024. április 13. – Krónika, maszol.ro 

Biró Rozália parlamenti képviselő lett az RMDSZ nagyváradi polgármesterjelöltje a júniusi 

romániai helyhatósági választásokon – döntött a párt küldöttgyűlése. Csomortányi István 

személyében az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) is indít saját polgármesterjelöltet. Az 

RMDSZ helyi szervezete pénteken délután tartotta küldöttgyűlését, ahol a polgármesterjelölt 

nevesítése mellett az önkormányzati képviselőjelölteket is rangsorolták. A polgármesterjelölt 

Biró Rozália parlamenti képviselő, az RMDSZ Nőszervezetének és a Szövetségi Képviselők 

Tanácsának (SZKT) elnöke, aki a 2000-es évek első évtizedében több mandátumon keresztül 

volt a partiumi város alpolgármestere. Az EMSZ pénteken bejelentette, hogy Nagyváradon 

Csomortányi István ügyvezető elnök lesz a párt polgármesterjelöltje, míg a Bihar megyei 

tanácselnöki széket Habinyák István megyei elnök pályázza meg. 

 

Eldőlt, hogy ki lesz az RMDSZ Hargita megyei tanácselnökjelöltje 
2024. április 13. – maszol.ro, szekelyhon.ro, Krónika 

Bíró Barna Botond lesz az RMDSZ Hargita megyei tanácselnökjelöltje – döntött szombaton a 

Hargita megyei Egyeztető Tanács (HET). Emlékezetes, hogy Borboly Csaba jelenlegi 

tanácselnöknek két kihívója is akadt Bíró Barna Botond, a megyei önkormányzat 

udvarhelyszéki alelnöke és Barti Tihamér, a megyei tanács másik alelnöke személyében. A HET 

keddi, hat és fél órás tanácskozását követően még nem jutottak megegyezésre a jelöltállítás 

kapcsán, szombaton viszont megszületett a döntés: Bíró Barna Botondot indítja az RMDSZ a 

székelyföldi megye tanácselnöki tisztségéért. Erről Tánczos Barna szenátor, a HET tagja 

tájékoztatta a Maszolt. „Az eljárás betartva a HET döntést tudott hozni arról, hogy ki legyen a 

jelölt” – mondta, hangsúlyozva, hogy a döntés meghozatalakor azt tartották szem előtt, hogy 

az RMDSZ-en belül, hogy milyen jelölttel tudnak majd olyan „kohéziós erőket mozgósítani”, 

hogy a maximális eredményt érjék el nem csak a június 9-ei helyhatósági választás alkalmával, 

hanem az ugyanaznap tartandó európai parlamenti választás során is. 
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https://szekelyhon.ro/aktualis/elfogadta-a-kormany-marefalva-cimeret
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/az-rmdsz-es-az-erdelyi-magyar-neppart-kulon-polgarmester-es-onkormanyzati-kepviselojelolteket-indit-nagyvaradon
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/az-rmdsz-es-az-erdelyi-magyar-neppart-kulon-polgarmester-es-onkormanyzati-kepviselojelolteket-indit-nagyvaradon
https://maszol.ro/belfold/Eldolt-hogy-ki-lesz-az-RMDSZ-Hargita-megyei-tanacselnokjeloltje
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Így reagált Borboly Csaba az ötödik tanácselnöki jelöltségének meghiúsítására  
2024. április 13. – szekelyhon.ro 

Az erdélyi magyarság európai képviseletének alá kell rendelni a térségi rivalizálást és a helyi 

érdekek érvényesítését – így reagált Borboly Csaba Hargita megyei önkormányzati elnök arra, 

hogy szombaton az RMDSZ Hargita Megyei Egyeztető Tanácsa nem őt hozta ki győztesnek a 

tanácselnök-jelölti versenyben. Vetélytársának adott gratuláció helyett az erdélyi magyarság 

európai képviseletére helyezi a hangsúlyt Borboly Csaba az RMDSZ Hargita Megyei Egyeztető 

Tanácsának szombati döntését követő Facebook-posztjában. „Úgy döntöttünk, hogy teret 

engedünk annak, hogy Bíró Barna Botond alelnök induljon az RMDSZ színeiben a megyei 

tanácsi elnöki tisztség betöltéséért” – sugallja ezzel Borboly Csaba, hogy gyakorlatilag kiszállt 

a versenyből, nem pedig elveszítette, hozzátéve, hogy „olyan megegyezés született, amely 

biztosítja a megkezdett munka folyamatosságát, a megyei tanács szervezeteinek megtartását és 

fejlődését.”  

 

Így rangsorolta megyeitanácsos-jelöltjeit az RMDSZ Hargita megyében 
2024. április 14. – szekelyhon.ro 

Rangsorolta a Hargita Megyei Egyeztető Tanács az RMDSZ megyei önkormányzati 

választásokra készülő képviselőjelöltjeit. A lista a korábbi választásokon megszokott 

algoritmus szerint állt össze, figyelembe véve a három területi szervezet javaslatait. Az első 

három helyen sorrendben Biró Barna Botond (Udvarhelyszék, RMDSZ-es tanácselnökjelölt), 

Borboly Csaba (Csíkszék) és Barti Tihamér (Gyergyószék) állnak – ők egyúttal az udvarhelyi, 

csíki és gyergyói területi szervezetek vezetői is. A negyedik helyen ismét Udvarhely szerepel 

Geréb László tanácsosjelölt személyében, őt a második csíki jelölt, Ferencz-Salamon Alpár és 

a harmadik udvarhelyi tanácsosaspiráns, Sinka Arnold követi. Csak utánunk következik a 

második gyergyói jelölt, György Botond.  

 

A cselekvés, a hit és a közösség ünnepe Székelyszenterzsébeten  
2024. április 14. – szekelyhon.ro 

A magyar kormány segítségével és a helyiek összefogásával teljesen megújult az elmúlt években 

a 150 éve épült székelyszenterzsébeti református templom. A hagyományokra való építkezés és 

a hit fontosságát hangsúlyozták a vasárnapi hálaadó istentisztelet felszólalói. Gulyás Gergely 

magyar miniszter üzenetét Rákay Philip, a Most vagy soha! című filmalkotás forgatókönyvírója 

tolmácsolta. „Templomot építeni és megőrizni minden nemzedék küldetése és feladata, öröme 

és lehetősége, ha azt akarja, hogy teljes élete legyen” – hangzott el. A magyar kormány szívesen 

segít a templomok felújításában, hiszen tudja, hogy ezzel a hívő magyar közösségek 

megerősödéséhez járul hozzá. Tudjuk jól, hogy a nemzet csak akkor erősödik, ha erősödnek a 

közösségeink – a legkisebbektől a legnagyobbakig. Természetesen mindez nem csak 

anyagiakban, de lélekben is – idézte Rákay Gulyást. Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke a 

cselekvés, a hit, a közösség ünnepének nevezte a hálaadó istentiszteletet. 
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A Felvidékről kitelepített magyarokról emlékeztek meg Dunaszerdahelyen 
2024. április 12. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

A dunaszerdahelyi megemlékezésen többek között jelen volt Jankovics Gyula, a Pozsonyi 

Magyar Nagykövetség tanácsosa, Horony Ákos, a szlovák kormány kisebbségi kormánybiztosa, 

Forró Krisztián, a Magyar Szövetség országos elnöke, Szeles Szabolcs, Győr alpolgármestere, 

Puha György és Karaffa Attila, Dunaszerdahely alpolgármesterei, valamint Pomichal Krisztián, 

a Mathias Corvinus Collegium (MCC) Felvidék vezetője is. “Tartozunk a szüleinknek, 

nagyszüleinknek, hogy megemlékezünk erről az időszakról, pontosan azért, hogy ne 

fordulhasson elő ilyesmi a jövőben.” – mondta Forró. 

 

Berényi: Ismerem az EU működését, az első naptól be tudok kapcsolódni a 

munkába! 
2024. április 12. – Ma7.sk 

A budapesti Nemzeti Közszolgálati Egyetem (NKE) Eötvös József Kutatóközpont (EJKK) 

Európa Stratégia Kutatóintézete (ESKI) és az NKE Kisebbségpolitikai Kutatóműhelye közös 

szervezésében került megrendezésre a Kisebbségi képviselet az EU-ban című workshopra, 

amelynek célja az európai parlamenti választásokat megelőzően bemutatni a kisebbségi 

politizálás lehetőségeit és korlátait az Európai Unióban, kiemelt figyelmet fordítva az erdélyi 

és felvidéki magyar politikai pártok törekvéseire. Berényi József, a Magyar Szövetség EP 

listavezetője kijelentette, hogy június 8-án a szlovákiai magyarok nem elsődlegesen a magyar 

érdekképviselet miatt fognak elmenni szavazni, hanem egyéb más európai ügyek miatt. A 

háború, a migráció, a gender-őrület vagy amiatt, hogy Brüsszel hogy bánik Magyarországgal. 

 

Ki lehet veszélyes Berényiékre és a magyar szavazatokra az EP-választáson? 
2024. április 14. – Ma7.sk 

A legnagyobb veszélyt ezúttal is a magyar közöny és a magyar választó érde ktelensége 

jelentheti. Pozsony jóval közelebb van, de az őszi parlamenti, valamint a tavaszi államfő-

választáson sem tolongtak a magyarok az urnák előtt. Sok magyar gondolkodhat úgy, hogy 

újfent a kormányoldal pártjaira, főleg a Smerre és a Hlasra fog szavazni, hogy ne vesszen el a 

szavazata, és gyarapítsa az EP-ben a szuverenitás erőit, a Fidesz-KDNP képviselőivel szorosan 

együttműködve. A magyar választói passzivitás, az átgondolt szavazatrablás kormányoldalról, 

és szemfényvesztéssel párosuló az ellenzéki oldalról is, a józan ítélőképesség hosszú ideje tartó 

megtorpanása. Ezek a veszélyek leselkednek ránk az európai uniós választáson. 
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https://ma7.sk/tajaink/a-felvidekrol-kitelepitett-magyarokrol-emlekeztek-meg-dunaszerdahelyen-kepekkel
https://ma7.sk/aktualis/berenyi-ismerem-az-eu-mukodeset-az-elso-naptol-be-tudok-kapcsolodni-a-munkaba
https://ma7.sk/aktualis/berenyi-ismerem-az-eu-mukodeset-az-elso-naptol-be-tudok-kapcsolodni-a-munkaba
https://ma7.sk/tollhegyen/ki-lehet-veszelyes-berenyiekre-es-a-magyar-szavazatokra-az-ep-valasztason


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. április 15. 

 

 

Bartók Béla Kulturális Központ néven új kulturális kampusz épül Ipolyságon 
2024. április 12. – Felvidék.ma, Új Szó, Bumm.sk 

Határon átnyúló együttműködési program keretei között épül meg a Bartók Béla Kulturális 

Központ az ipolysági történelmi városközpont szegletében. Összesen több mint 2,9 milliós 

eurós összköltségű forrásból épül meg az Ipoly menti város hiánypótló kulturális központja. A 

hamarosan beinduló fejlesztés része a II. Rákóczi Ferenc utcában tervezett kulturális 

kampusznak. Zachar Pál, Ipolyság polgármestere elmondta, hogy 2023-ban Ipolyság a 

testvértelepülésével, Váccal közösen dolgozta ki a pályázatot. Csenger Tibor, a Nyitra Megyei 

Önkormányzat alelnöke elmondta, nem csupán a kulturális élet fellendülése várható az 

építkezéstől, hanem átvitt értelemben a lakosság szülőföldön való maradásához is hozzájárul. 

 

Kassa: Felújítják a magyar határ felé vezető R4-es út burkolatát 
2024. április 12. – Ma7.sk 

Felújítja a Kassa mellett, a magyar határ közelében vezető R4-es gyorsforgalmi út burkolatát a 

Nemzeti Autópálya Társaság (NDS). “Április 15-én kezdjük a munkát, és ha az időjárás 

megengedi, egy hónapon belül végzünk” – tájékoztatott az NDS. Mindkét sávban elvégzik a 

nagy felújításokat. A munka ideje alatt a forgalmat elterelik. Az aszfaltburkolat felújításának 

költsége közel 739 ezer euró. A munkát szakaszosan végzik el. Előbb felmarják az eredeti 

burkolat, ezután fektetik le az új aszfaltréteget. Az autópálya-felügyelet arra kéri az autósokat, 

vezessenek óvatosan, és tartsák be a korlátozásokat. 

 

Választás után és előtt 
2024. április 12. – Új Szó 

A Magyar Szövetség illetékesei remélhetően kihasználják az új államfőhöz és a 

kormányelnökhöz fűződő jelenlegi jó kapcsolatukat a kisebbségi törvény és egyéb, a déli 

régiókat érintő javaslatok mielőbbi elfogadása érdekében. Igazuk van azoknak, akik szerint a 

Magyar Szövetségben ilyen eshetőségre különösen figyelni, s amennyiben szükséges lenne, 

akkor cselekedni kell, latba vetve a kormányfőhöz fűződő, jelenlegi jó viszonyt. Ezért is 

szükséges rendezni a párt elnökségében tapasztalható feszültségeket, amelyek a pártelnök 

önkényes lépéséből adódtak. Idén különböző listán két magyar jelölt is befutó helyen indul. 

Velük együtt, akár őket megelőzve a Magyar Szövetség egy vagy két jelöltje csak úgy juthat ki 

Brüsszelbe, ha a párt minden vezetője és minél több választópolgár valóban ezt akarja. 

 

Megnyílhat a tér a civil szervezetek zaklatására 
2024. április 12. – Új Szó 

Áprilisban kerülhet a parlament elé egy törvénytervezet, amely bevezetné a külföldről 

támogatott civil szervezetek fogalmát. Az intézkedést az SNS képviselői javasolják, 

következményei az ötezer eurónál nagyobb támogatáshoz jutó magyar szervezeteket is 

érinthetik. A Bethlen Gábor Alapon túl más magyarországi szervezetek, minisztériumok és 

alapítványok is nyújtanak támogatást kisebb és nagyobb projektekhez, igaz a kritériumok, az 

ötvenezer eurós összbevételi és az egy forrásból származó legfeljebb ötezer eurós (nagyjából 
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1,95 millió forintos) korlát a legkisebb szervezeteket mentesíti a beszámolóírás kötelezettsége 

alól. Szinte biztosan érinti a javaslat a kiemelt támogatásban részesített másfél tucatnyi 

szervezetet – köztük például megtalálható a Csemadok, a Szövetség a Közös Célokért, vagy a 

Fórum Intézet. 

 

Elégedettek a beíratott elsősök számával Párkányban és Érsekújvárott is 
2024. április 13. – Ma7.sk 

A csökkenő gyereklétszám országos probléma, egy ilyen közegben az Érsekújvári járás két 

városában az alapiskolák elégedettek a beíratott elsősök számával. Érsekújvárban 50, 

Párkányban 105 a beíratottak száma. „Az idén két osztályt tudunk nyitni, amely felülmúlja 

várakozásunkat. 50 beíratott elsősünk van, kilencen halasztanak, ketten pedig külföldön 

tanulók. A régióból ide tartoznak az andódi és kamocsai diákok, de az külön öröm, hogy az 

újvári leendő kisdiákok száma emelkedést mutat” – mondta el Priskin Zoltán igazgató. A 

párkányi Ady Endre Alapiskola igazgatója Bacsó Péter elmondta, a beíratásoknál a 

pedagógusok mellett jelen volt gyógypedagógus és pszichológus is, az ő véleményüket 

figyelembe veszik majd az osztályok tervezésénél. 

 

A példaképeink a segítő nők 
2024. április 13. – Ma7.sk 

A Femine Fortis – Erős Nők társulás Női Példakép díjait kilencedik alkalommal adták át. A 

hagyományoknak megfelelően a díjátadó ünnepség minden évben Füleken kerül 

megrendezésre. A Femine Fortis – Erős Nők társulás elnöke, Neszméri Tünde elárulta, a 

szerencsés véletlen hozta úgy, hogy idén mindhárom díjazott pedagógusként kapcsolódott be 

a felvidéki magyar közéletbe. Ez is azt mutatja, hogy érdemes és fontos felhívni a figyelmet a 

női segítő- és nevelőszakmák jelentőségére és közösséget formáló erejére. Az életműdíjat a 

Femine Fortis új kategóriaként vezette be elismeréseinek sorában, hiszen Hahn Duray Éva 

munkásságát ezen a magas szinten lehet csak méltatni. A múlt század történelmi viharaiban 

erős oszlopa volt a nógrádi magyar közösségnek, amikor a leginkább szükség volt a 

példamutatásra és a megtartó, női nevelőerőre. 

 

Magyarok is vannak Pozsony megye díjazottjai közt 
2024. április 13. – Ma7.sk 

Több magyar szempontból fontos programpontról is szavazott a Pozsony Megyei 

Önkormányzat április 12-ei ülésén. A megyei testület megszavazta többek közt Pozsony megye 

önkormányzatának díjazottjait a 2023-as évre. A díjazottak közt két magyar személyiség is van, 

az egyik Poór Szilvia szociális intézményigazgató, a másik pedig Dolán Rózsa gyermekorvos és 

fertőzőbetegség-specialista, Magyarbél önkormányzati képviselője több választási időszakban. 

A testület szavazott arról is, hogy a szenci Közös Igazgatású Magyar Tanítási Nyelvű 

Középiskolában megszűnik a Szenci Molnár Albert Gimnázium szak. „A gimnáziumban már 

évek óta nincsenek diákok, ez az oka a megszűnésének, viszont a Szenci Molnár Albert nevet 

megtartja az iskola. 
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Magyarul álmodni, magyarul tanulni 
2024. április 14. – Ma7.sk 

“Az anyanyelv érzelmi biztonságot nyújt, ezért is fontos, hogy az ismereteket ezen a nyelven 

sajátítsák el a gyermekek. Az anyanyelven való tanulás nemcsak jog, hanem lehetőség is. 

Higgyék el a szülők, hogy az így szerzett tudással is lehet érvényesülni, szép karriert építeni” - 

mondta Fekete Irén, a Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetségének elnöke. Hozzátette, a 

javuló beíratási eredményekhez nagyban hozzájárul a Kárpát-medencei Óvodafejlesztési 

Program is, melynek köszönhetőn a Felvidéken több száz óvodát korszerűsítettek, 

modernizáltak és újak is épültek. Arról is beszélt, hogy magyar iskola választását segíti a 

Rákóczi Szövetség iskolakezdési támogatása, amelyben az első osztályosok részesülnek, 

valamint az általa a szórványban élőknek biztosított iskolabuszok. 

 

Gyűjtést kezdeményeznek: a kitelepítettek emlékművére Gútán 
2024. április 14. – Ma7.sk 

2012-ben a Magyar Országgyűlés április 12-ét a Felvidékről kitelepítettek emléknapjává 

nyilvánította. Az emléknapokon történelmi eseményekről emlékezünk meg. A dél-komáromi 

Kecskés László Társaság és Gúta város szervezésében április 13-án a Nagyboldogasszony 

Plébániatemplomban tartották meg a megemlékezést a kitelepítettekről. Nagy Péter János 

gútai plébános prédikációjában kiemelte a jogfosztottság idején a kitelepített családok és 

fiatalok nem vesztették el a reményt, mertek családot vállalni, vagy idehaza elnyomásban, vagy 

idegenben - Csehországban, és aztán haza tértek, vagy az új hazában, Magyarországon. 

                       
Dr. Pásztor Bálint: Törékeny a béke 
2024. április 14. – PannonRTV 

Beregszászon járt a VMSZ elnöke. 

Tegnapi beregszászi látogatásom figyelmeztetett arra, mennyire törékeny a béke, milyen 

gyorsan kerülhet minden kívánság és cél helyébe elsősorban a biztonságos élet szavatolása. 

Ezért, bármennyit is kell küzdenünk közösségi és egyéni boldogulásunkért, jusson eszünkbe, 

hogy mégis mennyivel könnyebb dolgunk van, mint a 90-es években, vagy mint évek óta az 

ukrajnai magyarságnak. 

 

Szubjektív – Lulić Emil, hivatalvezető, Magyar Nemzeti Tanács 
2024. április 14. – PannonRTV 

Jogi lehetőségek a Magyar Nemzeti Tanács által. A Szubjektív vendége Lulić Emil, a Magyar 

Nemzeti Tanács hivatalának vezetője, akivel az MNT tevékenységéről és az általa biztosított 

jogi lehetőségekről beszélgettünk. 
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Véget ért a Vajdasági Magyar Amatőr Színjátszók 28. Találkozója 
2024. április 15. – PannonRTV 

Nagykikindán ünnepi gálaműsor keretében osztották ki a fő- és a különdíjakat. A háromtagú 

zsűri, Brestyánszki Boros Rozi, Lőrinc Tímea és Magyar Zsófia a legjobb hagyományos 

előadásért járó Pataki-díjat a temerini Szirmai Károly Magyar Művelődési Egyesület Portugál 

című előadásának adta. A legjobb új formákat kereső előadás pedig A kopasz énekesnő lett, a 

topolyai művelődési ház keretében az idén alakult Fosszilis Mosolycsalók előadásában. A zsűri 

ezen kívül a legjobb női és férfi fő- és mellékszerepet, az összjátékot és a legszebb színpadi 

beszédet is díjazta. Több mint 15 különdíjat osztott ki. 

 

Mi lesz a sorsa a megrongálódott kaponyai emlékműnek? 
2024. április 13. – PannonRTV 

A helyszínelés hamar megtörtént, ám a helyreállítás költségeinek felmérése csak ezután 

következik. A helyiek abban bíznak, hogy a jövő évi megemlékezésre sikerül helyrehozni az 

emlékművet. Szétzúzódott kőlépcső, megrepedezett márványborítás és félrecsúszott díszelem, 

amely közel 100 kilós is lehet - így néz ki jelenleg a kaponyai csata emlékműve Bajmok 

közelében, miután feltételezhetően egy nagyobb méretű jármű ütközött neki szerda éjjel. A 

helyszínelés hamar megtörtént, ám a helyreállítás költségeinek felmérése még csak ezután 

következik. Előzetes becslés szerint legalább 200-300 ezer dináros lehet a kár. 

 

Ürményházán megtartották a XIII. evangelizációs szavalóversenyt 
2024. április 14. – Vajma.info 

A millennium évében született meg az Ürményházi Hagyományápoló Körben Dulka Andor 

részéről az ötlet, hogy olyan hiánypótló szavalóversenyt rendezzenek, amelyre kizárólag 

magyar költők vallásos, hithez kötődő verseivel pályázhatnak iskolák, művelődési egyesületek, 

gyülekezetek, cserkészcsapatok, hittancsoportok. Az evangelizációs szavalóverseny 

ökumenikus jellegű és minden második évben kerül megrendezésre. Az Ürményházi 

Hagyományápoló Kör kezdeményezte és az azóta Ürményházi Ifjúsági Klub néven bejegyzett 

szervezethez 2012-ben szervezőként csatlakozott a Vajdasági Magyar Pedagógusok Egyesülete 

is. Az idén a 13. alkalommal rendezte meg az ÜIK a versenyt. Színhelye az ürményházi Szent 

Anna templom volt. 

 

A kitelepített felvidéki magyarokra emlékeztek Csókán 
2024. április 14. – Magyarszo.rs 

Csókán, a Móra Ferenc Magyar Művelődési Egyesület székházában, a helybeli II. Rákóczi 

Ferenc Magyar Művelődési Egyesület által szervezett megemlékezésen a Himnusz elhangzását 

követően Fehér Attila, a a Rákóczi férfikar művészeti vezetője üdvözölte az egybegyűlteket, 

majd pedig Mészáros Kiss Tibor, történelem-földrajz szakos tanár, a Rákóczi Szövetség csókai 

Ifjúsági Szervezetének elnöke tartott vetítéssel egybekötött történelmi áttekintést a mintegy 

félmillió felvidéki magyart ért súlyos atrocitásokról. A tanár elmesélte, hogy a második 

világháborút követően az akkoriban még Csehszlovák Köztársaság kormánya, a köztársasági 
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elnökkel, Edvard Benešsel az élen, a neve által fémjelezett dekrétumokkal az országban élő 

német lakosság mellett a magyarokat is háborús bűnök elkövetésével vádolta és 1947. április 

12-én kezdődött és 1949 június 5-én ért véget az a szlovák-magyar lakosságcsere, amely során 

több mint 76 ezer magyart telepítettek ki az ország területéről. 

 

A mesterséges intelligencia is téma volt a szabadkai Tudóstalálkozón 
2024. április 13. – PannonRTV 

A tudományok és a művészetek számos területét érintették a 14. Tudóstalálkozó előadói. A 

konferenciának a szabadkai Magyar Tannyelvű Tanítóképző Kar biztosított helyszínt. A 

tudományos közéleti esemény lehetőséget nyújt a magyar nyelvterületen tevékenykedő 

tudósok számára ismerkedésre, tanulásra, valamint kapcsolatok kialakítására és ápolására. 

Csányi Erzsébet, a Vajdasági Magyar Akadémiai Tanács elnöke szerint az a feladatuk, hogy 

ernyőszervezetként összefogják az összes olyan civil szervezetet és egyéb akadémiai szférát, 

amely itt Vajdaságban a tudománnyal és a felsőoktatással foglalkozik. „Egyrészt metszetet ad 

a vajdasági magyar tudományosságról, évről évre. Másrészt felöleli a junior és szenior 

tudományos réteget is, hiszen a doktoranduszokat is meghívjuk. Ezáltal egy találkozási 

lehetőség adódik, egy dialógushelyzet. Az a célunk, hogy egy értékközösséget hozzunk létre.” 

                       
Közgyűlést tartott a 35 esztendős KMKSZ 
2024. április 14. – KISZo.net, Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) XXXIV. közgyűlésére Beregszászban, a 

Rákóczi-főiskola átriumában került sor. A résztvevőket, vendégeket, akik között ott volt dr. 

Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó, Forró Krisztián, a felvidéki és Pásztor Bálint, a 

vajdasági magyar közösség képviseletében, Buhajla József, Magyarország Kijevi 

Nagykövetségének első beosztott nagykövete, az ungvári főkonzulátus, illetve a beregszászi 

konzulátus képviselői, több külhoni meghívott, Gulácsy Géza, a szövetség alelnöke köszöntötte, 

majd elnöki beszámolójára kérte fel a tavaly újraválasztott Brenzovics Lászlót. A KMKSZ 

elnöke online csatlakozott a gyűléshez, s tartotta meg beszámolóját. Felelevenítette a szövetség 

1989-ben lezajlott alakuló gyűlését, hozzáfűzte, azóta nagyon sok minden történt, rossz és jó 

egyaránt, de a lényeg az, hogy még mindig itt vagyunk, megvagyunk. A nemrég elhunyt Barta 

József alelnöki posztjára Brenzovics László javaslatára a KMKSZ alelnökévé Sin Józsefet 

választották meg. 

 

Lehel László: több ezer ukrán menekültnek segített az Ökumenikus 

Segélyszervezet Budapesten 
2024. április 12. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Vasárnap.hu, Karpat.in.ua 

Az Ökumenikus Segélyszervezet már több ezer menekültnek segített Budapesten a másfél éve 

működő Ukrajnai Menekülteket Támogató Központjában - mondta a szervezet elnök-

igazgatója a közmédiának, miután fogadta Kárpátalja kormányzóját pénteken. Lehel László 
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elmondta, hogy Viktor Mikita kormányzó folyamatosan figyelemmel kíséri a tevékenységüket, 

rendszeresen találkoznak, és sok segítséget kapnak tőle például a más kormányzóságokkal 

történő kapcsolatfelvétel során. A háború több mint két évvel ezelőtti kirobbanása óta több 

mint ötszázezer embernek segítettek Ukrajnában és Magyarországon - közölte, hozzátéve, hogy 

a szervezet szinte minden ukrán megyében jelen van, több helyszínen nyitott irodát, és ők 

"viszik az ukrajnai támogatások fő vonalát". 

 

30+5 - A megpróbáltatások kora 
2024. április 13. – Karpat.in.ua 

Dokumentumfilm készült a 2019 és 2024 közötti időszakról. Az alkotás a 2019-es parlamenti 

és 2020-as önkormányzati választásokkal kezdődik és felidézi, hogy a Kárpátaljai Magyar 

Kulturális Szövetség, a koronavírus járvány ellenére is sikeres kampányt tudott folytatni, 

ezáltal megyei szinten mindenütt arányosan tudta képviselni a közösséget. A dokumentumfilm 

bemutatja azt is, hogy a közösséget ért korábbi atrocitások ellenére, a szövetség mennyi 

mindennel segített például a koronavírus járvány idején. Megszervezte még az oltási kampányt 

is. De szó van a háború kitörését követő időszakról is, amikor a magyar közösség összefogott, 

latba vetette kapcsolatrendszerét, hogy segíteni tudjon a Kárpátaljára érkező belső 

menekülteken: akiknek az szállást és étkezést biztosított az intézményeiben. Ezt a segítséget 

még az ukránok is elismerték. 

 

Kárpátalján lezajlott az Országos Nemzetiségi Nyelvismereti diákvetélkedő 
2024. április 14. – Karpat.in.ua, Kárpátalja.ma 

Ukrajnában idén először rendezték meg az Országos Nemzetiségi Nyelvismereti Vetélkedőt, 

amelynek utolsó fordulóját ezen a héten tartották megyénkben. Az ünnepélyes 

eredményhirdetésre és díjátadásra a Kárpátaljai Megyei Tanács üléstermében került sor, ahol 

32 diák és felkészítő tanáraik gyűltek össze. Ők az ország különböző pontjairól érkeztek, hogy 

részt vegyenek a román, szlovák illetve magyar nyelv- és irodalomismereti vetélkedőn. A 

verseny lehetőséget biztosított, hogy a diákok a nyelvtan- és irodalom feladatsorok 

megoldásakor kifejthessék saját egyedülálló meglátásukat, véleményüket. A nem szokványos 

megoldásokat külön is jutalmazta a zsűri. Az, hogy az állam támogatja a területén élő 

nemzetiségi sokszínűséget, a szomszédos országokkal való sikeres együttműködés egyik 

alapköve – emelte ki Kuti László, Magyarország Ungvári Főkonzulátusának konzulja. Mint 

fogalmazott: ez a rendezvény egy újabb előrelépés a magyar-ukrán kapcsolatokban. 

 

Zajlanak a KMPSZ tantárgyi vetélkedői 
2024. április 14. – Karpat.in.ua 

A Drávai Gizella és az Édes anyanyelvünk nyelvhasználati tantárgyi vetélkedővel folytatódott a 

Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség tantárgyi vetélkedőinek második fordulója a 

beregszászi főiskolán. A megmérettetésen azok a diákok vehetnek részt, akik az első fordulóban 

átlageredmény feletti pontszámot értek el. A pedagógusszövetség a vetélkedők 

tesztfeladatainak elkészítésére a Rákóczi főiskola tanárait kérte fel. A pedagógus szövetség több 
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mint 30 éve szervez és tart tantárgyi vetélkedőket, amelyeknek a célja a tudásfelmérés mellett 

a tiszta és tisztességes verseny lehetőségének biztosítása a fiatalok számára. A KMPSZ 

vetélkedői között az egyik legnagyobb múltra visszatekintő megmérettetés az Édes 

anyanyelvünk nyelvhasználati verseny, amelyet 24. alkalommal szerveztek meg. 

 

Tanulmányi útra érkezett Kárpátaljára a Budapesti MCC média iskolája 
2024. április 14. – Karpat.in.ua 

Több napos tanulmányi útra érkeztek Kárpátaljára a Budapesti MCC média iskolájának 

növendékei. A fiatalok először Beregszászba látogattak el, majd Ungvárra érkeztek, ahol 

felkeresték a Tv 21 Ungvár szerkesztőségét. Itt Kulin Zoltán vezérigazgatótól kaphattak választ 

kérdéseikre. A média iskolában elsősorban újságírást tanulnak a fiatalok. Ennek keretében 

minden évben tanulmányi úton vesznek részt. Idén a választásuk Kárpátaljára esett. A diákok 

elmondták: hazatérésük után a háború témakörében kell majd cikket írniuk, azokból az 

információkból és tapasztalatokból ihletet merítve, amit vidékünkön tapasztaltak. 

 

Művészeti iskolákban tanítók konferenciája a KMPSZ szervezésében 
2024. április 13. – Karpat.in.ua, Kárpátalja.ma 

A művészeti iskolákban tanító pedagógusok számára rendezett szakmai konferenciát a KMPSZ 

a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolán. A konferenciára 11 intézmény 61 oktatója 

érkezett. A résztvevők a különböző előadások mellett megismerkedhettek a magyarországi 

példákkal és módszerekkel a tehetségek felkutatása és pallérozása kapcsán. Mind 

Magyarországon, mind Kárpátalján egyre nagyobb hangsúly helyeződik a zenei tehetségek 

felkutatására, valamint képzésére. Várnagy Andrea pedig sokat tesz azért, hogy a fiatalok 

lehetőséget is kapjanak a tudásuk fejlesztésére és bemutatására. A Liszt Ferenc-díjas 

zongoraművész, a Zenevarázslat koncert és verseny művészeti igazgatója nemrég vehette át a 

Magyarország érdemes művésze elismerést, amelyhez véleménye szerint hozzájárult a 

Zenevarázslat program kárpátaljai kiterjesztése is. A KMPSZ megalakulásától kezdve a 

kárpátaljai magyar pedagógusok támogatását és számukra a lehetőségek biztosítását tűzte ki 

célul. A művészeti iskolákban dolgozó tanárok pedig nem kevesebbet vállalnak magukra, mint 

a kultúránk átörökítését, hangsúlyozta Orosz Ildikó, a KMPSZ elnöke. 

 

Ketten ‒ a Kuzma művészházaspár tárlata Ungváron 
2024. április 14. – Karpat.in.ua 

Az ismert ungvári művészházaspár – Borisz Kuzma festő, grafikus, Ukrajna népi művésze, az 

Ukrán Nemzeti Művészeti Akadémia tagja, az Ukrán Nemzeti Képzőművészeti Szövetség 

Kárpátalja Megyei Szervezetének elnöke és felesége, Viktória Kuzma képzőművész, az Ukrán 

Nemzeti Képzőművészeti Szövetség tagja – munkásságából nyílt kiállítás Magyarország 

Ungvári Főkonzulátusán Ketten címmel. A külképviselet 2024-ben folytatja a kárpátaljai 

művészcsaládokat bemutató kiállítássorozatát. Az új tárlat ünnepélyes megnyitójára 

csütörtökön délután került sor. A kiállításon a művészpár 20 alkotása kerül bemutatásra. 
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„…emlékem a szívetekben…” 
2024. április 12. – KISZo.net 

A Kaszonyi Kistérség Oktatási és Kulturális Osztálya, a Kárpátaljai Magyar Művelődési Intézet 

(KMMI), a Magyar Értelmiségiek Kárpátaljai Közössége (MÉKK), a beregszászi konzulátus, a 

Kárpátaljai Magyar Könyvtárosok Egyesülete (KMKE), a Kárpát Ház Civil Szervezet és a 

Bethlen Gábor Alap támogatásával a Somi Községi Könyvtár és a Somi Irodalmárok 

Emlékmúzeuma a magyar költészet napján szervezte meg a két kárpátaljai magyar költő, Sütő 

Kálmán és Kecskés Béla nevével fémjelzett „…emlékem a szívetekben…” című szavalóversenyt. 

 
 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. április 12. – Kossuth Rádió 

 

2012-ben fogadta el az Országgyűlés, hogy április 12-e legyen a Felvidékről kitelepített 

magyarok emléknapja. Tavaly februárban két magyar, Grendel Gábor és Gyimesi György, 

illetve néhány szlovák képviselő beterjesztett egy javaslatot, hogy Szlovákiában is legyen ez a 

nap a Kitelepítettek emléknapja. A javaslatot már első olvasatban elutasította a pozsonyi 

parlament, ettől függetlenül azonban a legtöbb felvidéki településén megemlékeznek a 

szülőföldjükről elüldözött magyarokról. De vajon tudja mindenki, hogy mi történt 1947. április 

12-én? A kérdésre a Selye János Egyetem oktatója, Szarka László történész válaszolt. 

 

77 évvel ezelőtt az akkori Csehszlovákiában a kollektív bűnösnek kikiáltott magyarság 

számtalan tagját fosztották meg vagyonától és Magyarországra telepítették. Erre a napra 

emlékezett a Rákóczi Szövetség Budapesten. A megemlékezésen nemcsak a kitelepítést átélő 

személyek voltak jelen, hanem Felvidékről érkezett emlékező gyerekek is.  

 

Beszterce - Naszód megyében, ahol szórványban élnek a magyarok, jelenleg 17 településen van 

magyar érdekképviselet a helyi önkormányzatokban. Bár a legutóbbi (2021-es) népszámlálási 

adatok szerint a megyében csökkent a magyarok aránya - 5-ről 4,3 százalékra - az RMDSZ 

megyei szervezete bízik abban, hogy kellő mozgósítással megőrizhető az érdekképviselet 

jelenléte a magyarlakta településeken.  

 

Együttműködési megállapodást írt alá a Nagyváradi Római Katolikus Püspökség és a budapesti 

Országos Széchényi Könyvtár. A tervezett közös munka részleteiről, jelentőségéről a 

Nagyváradi római katolikus egyházmegye püspöke, Böcskei László beszélt. 
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Hetvenöt éves korában, gyors lefolyású súlyos betegség következtében elhunyt Almási Vince, 

az Arad megyei Kisiratos község egykori polgármestere. Almási Vince község- és közösségépítő 

ember volt, aki elévülhetetlen érdemeket szerzett Kisiratos 2004-es önállósodásában, amikor 

a település helyi népszavazás útján levált Kürtösről és visszanyerte közigazgatási rangját. Múlt 

vasárnap az önállósodás 20. évfordulóját ünnepelték a településen, de a jubileumi 

rendezvényen már nem lehetett jelen, a kórházból küldte köszöntőbeszédét. Almási Vincéről, 

aki gyakran nyilatkozott tudósítónknak is, Pataky Lehel Zsolt emlékezik meg. 

 

Határok nélkül 
2024. április 13. – Kossuth Rádió 

 

A matematikus, mérnök és térképész, a tudományos kartográfia első magyar művelője, a 

magyar műszaki felsőoktatás úttörője emlékét őrizve hozna létre egy civil szervezet az  

emlékházat az Ábelfalván született Mikoviny Sámuel tiszteletére Selmecbánya történelmi 

városrészében. A beruházáshoz a Nógrád vármegyei Szügy községet találták meg partnerként, 

ahol pedig egy másik nagy tanítónak, Veres Pálnénak állítanának emléket. 

 

A Kárász család a törökök kiűzése után, a déli vármegyék újjászervezésekor érkezett Szegedre, 

ahol gróf Kárász Miklós főjegyző lett. A városban palotát építettek, de Szeghalmon és Horgoson 

is volt egy-egy kastélyuk. Horgos az új délszláv államhoz került, s a család tagjai csak a 30-as 

évek végén vehették újra birtokukba a kastélyt, hogy rendbe hozzák azt. A II. világháború után 

újra elveszítsék, amikor államosították az épületet. A leszármazottak néhány éve kapták vissza 

a romos kastélyt. Erdélyi Kárász Margittal és fiával, Erdélyi Istvánnal beszélgetett 

munkatársunk. 

 

167 éves a Szeged-Temesvár vasútvonal. Jancsó Árpád helytörténész 37. kötetében írta meg a 

vasútvonal történetét. Az Erdélyi Múzeum Egyesület gondozásában megjelent könyv ízelítőt 

nyújt a magyar vasúttörténetről, a vasútszakasz építőjéről és üzemeltetőjéről, a szegedi Tisza-

híd kialakításáról, a legfontosabb állomásokról, a vasútszakasz működésének végét jelentő 

második világháborús bombázásokig. 

 

Elolvadt a hó a hegyekben is, előkerül a túrabakan, a hátizsák. Nem is olyan messze, a magyar 

határral szomszédos romániai megyékben számos kirándulóhely van, a Bihari-hegyektől a 

Zarándi-hegységen át a Szörényi-érchegységig. Főleg a gyalogtúrázóknak szól Pataky Lehel 

Zsolt beszélgetése a Bánsági Kárpát Egyesület tagjával, a szervezet korábbi elnökével, Milka 

Zsolt aradi túravezetővel.  

 

Kevesen tudják, hogy a Dunának mintegy 900, a biodiverzitás szempontjából fontosabb szigete 

van, de azt is kevesen tudják, hogy az egykori Duna-delta nyomai ma is megtalálhatók a 

Csallóközben. Ezt a vidéket járja Fodor Péter, aki amellett, hogy tanár és természetfotós, egy 

gyermekkönyvet is megjelentetett a csallóközi erdők és mezők állatairól, illetve fotóit a 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Felvidéken és Magyarországon is láthatták az érdeklődők. A természetfotóssal Haják Szabó 

Mária beszélgetett. 

 

Egy-egy magyar és román középiskolás diák alkotott egy csapatot.  Székelyudvarhelyen 

tartották az Ifjú séfek főzőversenyének országos döntője. A végső megmérettetésén 20 lelkes 

román és magyar diák vett részt Románia több településéről. Verzár Lóránt székelyudvarhelyi 

szállodatulajdonos azért találta ki a séfversenyt, mert úgy véli, a diákok leginkább életszerű 

helyzetekben szereznek önbizalmat és nem utolsó sorban tanulnak nyelvet. A verseny szakmai 

partnere a Hargita megyei Tanfelügyelőség is. Geréb Krisztina összeállítása a bajnokságon 

készült. 

 

Kárpát-medence 
2024. április 14. – M1 

 

Újításokkal foglalkozik a Szülőföldön magyarul program 

 

A Kárpát-medence külhoni magyar területein éves szinten 220 ezer gyermek és fiatal részesül 

a Nemzetpolitikai államtitkárság „Szülőföldön magyarul” programja révén a tanévenkénti 

bruttó 100 ezer forintos támogatásban, ennyien választják a magyar nyelvű nevelési-oktatási 

intézményeket. A program lebonyolításában az idei évtől részt vesz a Rákóczi Szövetség is, 

további újdonság, hogy mostantól online módon kell a kérelmeket visszaküldeni. 

 

Növekszik a magyar iskolába íratott elsősök száma a Felvidéken 

 

Felvidéken 2023 szeptemberében 3852 kisdiák kezdte meg alapiskolás tanulmányait magyar 

nyelven, ami 2006 óta a legjobb eredmény a magyar iskolaválasztás szempontjából. A 

növekedés annak fényében különösen figyelemre méltó, hogy már az eggyel korábbi tanévben 

is - az elmúlt két évtizedhez képest - kiemelkedően magas, 3819 fő volt a felvidéki magyar 

iskolakezdők száma. 

 

Magyar állami támogatással újult meg a fiatfalvi Ugron-kastély 

 

Az utolsó simításokhoz tartozik az Ugron család címerének kifüggesztése, hiszen 1866 óta a 

híres nemesi családhoz köthető az épület és a birtok. Noha története az 15. századig vezethető 

vissza, a jelenlegi formájában is látható kastélyt az 1800-as évek elején Mikó Miklós építtette, 

később Ábrahámfalvi Ugron János, Udvarhelyszék királybírája, megvásárolta azt. Jelenlegi 

tulajdonosa a történelmi család egyik leszármazottja, Ugron Éva, aki férjével együtt majd húsz 

éve döntött úgy, hogy nem hagyja veszni a hányattatott sorsú műemléket. 

 

 

 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. április 15. 

 

 

Sikeres a duális szakképzés Gyergyószentmiklóson 

   

A gyergyószentmiklósi Batthyány Ignác Technikai Kollégium a jó szakemberek képzésére 

fekteti a hangsúlyt. Egy szakma megtanulásához elengedhetetlen a gyakorlati képzés. Az iskola 

vezetősége vallja: olyan kínálatot kell nyújtani, ami elősegíti, hogy az oktatási rendszerből 

kilépve el tudjanak helyezkedni a fiatalok. Többek között a turizmusban és az 

élelmiszeriparban gondolkodó ifjaknak kínálnak lehetőséget a szakma elsajátítására, valamint 

az itthon maradás feltételeit igyekeznek támogatni, partnereikkel megalapozni. 

A tanintézményben évek óta pincéreket, szakácsokat és cukrászokat is képeznek. A 

vendéglátást tanuló fiataloknak külföldi gyakorlati lehetőséget is biztosít az iskola.  


